

نقاش حول بدون سفك دم لا تحدث مغفرة

رسالة بولس الرسول إلى العبرانيين 9: 22
وكل شيء تقريبا يتطهر حسب الناموس بالدم وبدون سفك دم لا تحصل
مغفرة

نقاش هام حول شبهات لماذا رفض اليهود يسوع المسيح والرد
على تفسير نبوات وخصائص

<https://www.youtube.com/watch?v=q8ufYTDlogo>

<https://www.youtube.com/user/HolyBible11>
<http://www.youtube.com/c/holybible1>

نقاش حول لماذا رفض اليهود يسوع المسيح

<http://www.drghaly.com/articles/display/144>

54

www.drghaly.com

Daniel Asor

تكوين 3 : 21

21 وَصَنَعَ الرَّبُّ إِلَهُ لَأَدَمَ وَامْرَأَتِهِ أَقْمِصَةً مِنْ جِلْدٍ وَأَلْبَسَهُمَا.

خروج 12 : 13

13. فيكون الدم لكم علامة على البيوت التي أنتم فيها، فأرى الدم وأعبر من فوقكم، ولا تحل بكم ضربة مهلكة، إذا ضربت أرض

مصر

خروج 24

6 فَأَخَذَ مُوسَى نِصْفَ الدِّمِ وَوَضَعَهُ فِي الطُّسُوسِ. وَنِصْفَ الدِّمِ رَشَّهُ عَلَى الْمَذْبُوحِ. 7 وَأَخَذَ كِتَابَ الْعَهْدِ وَقَرَأَ فِي مَسَامِعِ الشَّعْبِ، فَقَالُوا: «كُلُّ مَا تَكَلَّمَ بِهِ الرَّبُّ نَفَعَلُ وَنَسْمَعُ لَهُ». وَأَخَذَ مُوسَى الدَّمَ وَرَشَّ عَلَى الشَّعْبِ وَقَالَ: «هَذَا دَمُ الْعَهْدِ الَّذِي قَطَعَهُ الرَّبُّ مَعَكُمْ عَلَى جَمِيعِ هَذِهِ الْأَقْوَالِ»

الخروج 30 : 10

10 وَيَصْنَعُ هَارُونَ كَفَّارَةً عَلَى قُرُونِهِ مَرَّةً فِي السَّنَةِ. مِنْ دَمِ ذَبِيحَةِ الْخَطِيئَةِ الَّتِي لِلْكَفَّارَةِ مَرَّةً فِي السَّنَةِ يَصْنَعُ كَفَّارَةً عَلَيْهِ فِي أَجْيَالِكُمْ. قُدْسٌ أَقْدَاسٍ هُوَ لِلرَّبِّ».

سفر اللاويين 16 من 13 - 15

13- وَيَضَعُ الْبُخُورَ عَلَى النَّارِ فِي حَضْرَةِ الرَّبِّ، فَتُغَشِّي سَحَابَةٌ
الْبُخُورِ غِطَاءَ التَّابُوتِ، فَلَا يَمُوتُ. 14 وَيَأْخُذُ مِنْ دَمِ الْعِجْلِ، فِيرْشُ
بِإصْبَعِهِ عَلَى وَجْهِ الْغِطَاءِ، ثُمَّ يَرشُ أَمَامَ الْغِطَاءِ سَبْعَ مَرَّاتٍ. 15.
وَيَذِبح تيس الخطيئة المقدم من الشعب، ويدخل بدمه إلى ما وراء
الحجاب، ويرش من دمه كما رش من دم الثور على الغطاء
وأمامه،؛

سفر اللاويين 1

4 وَيَضَعُ يَدَهُ عَلَى رَأْسِ الْمُحْرَقَةِ، فَيَرْضَى عَلَيْهِ لِتَكْفِيرِ عَنَّهُ.

Chabad.ORG · Upcoming holiday is Purim | Mar. 20 - Mar. 21 · Login · Ask the Rabbi · Chabad Locator · Tools

JEWISH PRACTICE · LEARNING & VALUES · COMMUNITY & FAMILY · INSPIRATION & ENTERTAINMENT

The Complete Jewish Bible With Rashi Commentary

Torah - The Pentateuch · Vayikra - Leviticus · Chapter 1 · GO

Learning & Values > Texts & Writings > Classic Texts > Tanakh - The Hebrew Bible > The Pentateuch > Leviticus

Vayikra - Leviticus - Chapter 1

Next » Chapter 2

RASHI'S COMMENTARY: SHOW CONTENT IN: [Guth](#) [English](#) [Hebrew](#)

[Show](#) [Hide](#)

4. And he shall lean his hand [forcefully] upon the head of the burnt offering, and it will be accepted for him to atone for him.

על ראש העולה: להביא עולה חובה למשיכה ולהביא עולה האן.

העולה: פרט לעולה העוקי.

ונצחה לו: על מה הוא מוציא לו, אם האמר על בריעות ושיעור בית דין או סתיה בידו שיטם או מלקות, הרי עונשו אמור, הא אנו מוציא אלא על עשה ועל לא עשה לעשות:

upon the head of the burnt offering: [The text could have simply said "upon its head." However, it adds "burnt offering" to include [any sacrifice that is called a "burnt offering," namely.] (1) an obligatory burnt offering, that it too requires *סמיכה* [leaning the hands on its head. Since this section deals with voluntary burnt offerings, this case requires an extra word to include it. See commentary on verse 2]; also included is (2) a burnt offering from the flock [that it too must have *סמיכה*, for this is not specified in the verses dealing with the burnt offering from the flock. See verses 10-13]. — [Torah Kohanim 1:30]

the burnt offering: [The use of the definite article here teaches us that the verse is referring to "the" burnt offering, i.e., the one mentioned earlier, where it says, "From cattle or from the flock" (verse 2). Thus] excluding the burnt offering from birds. — [Torah Kohanim 1:30]

and it will be accepted for him: For which [sins] will [the sacrifice] be accepted for him [thereby atoning for them]? If you say that [the offering is accepted and thereby the person is atoned for] sins which incur the penalty of excision, the death penalty through the court, the death penalty through the heavenly court, or lashes, their punishments are [expressly] stated, [and thus, the person must undergo the respective punishment to receive atonement for those sins]. Thereby, we determine that it is accepted only for [failure to perform] a positive commandment [for which the punishment is not expressly stated in the Torah, or [violation of] a negative commandment that is attached to a positive commandment. [i.e., some negative commandments are attached to a positive commandment that relates to the same matter. An example of this is the law of the Passover lamb. The Torah states: "And you shall not leave over any of it until morning, and whatever is left over of it until morning, you shall burn in fire" (Exod. 12:10). Here, the negative commandment is "attached" to the positive commandment. How so? If someone has transgressed the negative commandment and left over some of the Passover lamb until the following morning, he may exonerate himself from the punishment he has just incurred by fulfilling the positive commandment attached, namely by burning the remainder in fire. That is an example of "a negative commandment that is attached to a positive commandment." See Mak. 4b.] — [Torah Kohanim 1:31]

سفر التكوين 2

2: 17 و اما شجرة معرفة الخير و الشر فلا تأكل منها لأنك يوم
تأكل منها موتا تموت

سفر حزقيال 18: 4 و 20

النَّفْسُ الَّتِي تُخْطِئُ هِيَ تَمُوتُ.

سفر التثنية 12: 23

لَكِنْ اخْتَرِزْ أَنْ لَا تَأْكُلَ الدَّمَ، لِأَنَّ الدَّمَ هُوَ النَّفْسُ. فَلَا تَأْكُلِ
النَّفْسَ مَعَ اللَّحْمِ.

سفر اللاويين 4

27 «وَأِنْ أَخْطَأَ أَحَدٌ مِنْ عَامَّةِ الْأَرْضِ سَهْوًا، بِعَمَلِهِ **وَاحِدَةً مِنْ**

مَنَاهِي الرَّبِّ الَّتِي لَا يَنْبَغِي عَمَلُهَا، وَأَتَمَّ،

28 ثُمَّ أَعْلَمَ بِخَطِيئَتِهِ الَّتِي أَخْطَأَ بِهَا، يَأْتِي بِقُرْبَانِهِ عَنَّا مِنْ الْمَعْرِ

أُنْتَى صَاحِبَةَ عَنْ خَطِيئَتِهِ الَّتِي أَخْطَأَ.

29 وَيَضَعُ يَدَهُ عَلَى رَأْسِ ذَبِيحَةِ الْخَطِيئَةِ، وَيَذْبَحُ ذَبِيحَةَ الْخَطِيئَةِ فِي

مَوْضِعِ الْمُحْرَقَةِ.

سفر اللاويين 5

3 أَوْ إِذَا مَسَّ نَجَاسَةً إِنْسَانٍ مِنْ جَمِيعِ نَجَاسَاتِهِ الَّتِي يَتَجَسُّ بِهَا،
وَأَخْفَى عَنْهُ ثُمَّ عَلِمَ، فَهُوَ مُذْنِبٌ.

4 أَوْ إِذَا حَلَفَ أَحَدٌ مُفْتَرِطًا بِشَفْتَيْهِ لِلِإِسَاءَةِ أَوْ لِلإِحْسَانِ مِنْ جَمِيعِ
مَا يَفْتَرِطُ بِهِ الإِنْسَانُ فِي الِئْمِينِ، وَأَخْفَى عَنْهُ، ثُمَّ عَلِمَ، فَهُوَ مُذْنِبٌ
فِي شَيْءٍ مِنْ ذَلِكَ.

5 فَإِنْ كَانَ يُذْنِبُ فِي شَيْءٍ مِنْ هَذِهِ، يُقِرُّ بِمَا قَدْ أَخْطَأَ بِهِ.

6 وَيَأْتِي إِلَى الرَّبِّ بِذَبِيحَةٍ لِإِثْمِهِ عَنْ خَطِيئَتِهِ الَّتِي أَخْطَأَ بِهَا: أَنْتَى
مِنَ الأَغْنَامِ نَعْجَةً أَوْ عَنَزًا مِنَ المَعَزِ، ذَبِيحَةً خَطِيئَةٍ، فَيُكْفِّرُ عَنْهُ
الكَاهِنُ مِنْ خَطِيئَتِهِ.

17 «وَإِذَا أَخْطَأَ أَحَدٌ وَعَمِلَ وَاحِدَةً مِنْ جَمِيعِ مَنَاهِي الرَّبِّ الَّتِي لَا يَنْبَغِي عَمَلُهَا، وَلَمْ يَعْلَمْ، كَانَ مُذْنِبًا وَحَمَلَ ذَنْبَهُ.

18 فَيَأْتِي بِكَبْشٍ صَحِيحٍ مِنَ الْغَنَمِ بِتَقْوِيمِكَ، ذَبِيحَةَ إِثْمٍ، إِلَى الْكَاهِنِ، فَيُكْفِّرُ عَنْهُ الْكَاهِنُ مِنْ سَهْوِهِ الَّذِي سَهَا وَهُوَ لَا يَعْلَمُ، فَيُصْفَحُ عَنْهُ.

19 إِنَّهُ ذَبِيحَةُ إِثْمٍ. قَدْ أَثِمَ إِثْمًا إِلَى الرَّبِّ».

سفر اللاويين 6

6 وَيَأْتِي إِلَى الرَّبِّ بِذَبِيحَةٍ لِإِثْمِهِ: كَبِشًا صَاحِبًا مِنَ الْغَنَمِ بِتَقْوِيمِكَ،
ذَبِيحَةَ إِثْمٍ إِلَى الْكَاهِنِ.

7 فَيُكْفَرُ عَنْهُ الْكَاهِنُ أَمَامَ الرَّبِّ، فَيُصَفِّحُ عَنْهُ فِي الشَّيْءِ مِنْ كُلِّ مَا
فَعَلَهُ مُذْنِبًا بِهِ.».

سفر اللاويين 17

17: 11 لأن نفس الجسد هي في الدم فانا اعطيكم اياه على
المذبح للتكفير عن نفوسكم لأن الدم يكفر عن النفس

سفر اللاويين 16

16: 15 ثم يذبح تيس الخطية الذي للشعب و يدخل بدمه الى داخل الحجاب و يفعل بدمه كما فعل بدم الثور ينضحه على الغطاء و قدام الغطاء

16: 16 فيكفر عن القدس من نجاسات بني اسرائيل و من سيئاتهم مع كل خطاياهم و هكذا يفعل لخيمة الاجتماع القائمة بينهم في وسط نجاساتهم

16: 17 و لا يكن انسان في خيمة الاجتماع من دخوله للتكفير في القدس الى خروجه فيكفر عن نفسه و عن بيته و عن كل جماعة اسرائيل

16: 18 ثم يخرج الى المذبح الذي امام الرب و يكفر عنه ياخذ من دم الثور و من دم التيس و يجعل على قرون المذبح مستديرا

16: 19 و ينضح عليه من الدم باصبعة سبع مرات و يظهره و
يقدهه من نجاسات بني اسرائيل

16: 20 و متى فرغ من التكفير عن القدس و عن خيمة الاجتماع
و عن المذبح يقدم التيس الحي

16: 21 و يضع هرون يديه على راس التيس الحي و يقر عليه
بكل ذنوب بني اسرائيل و كل سيئاتهم مع كل خطاياهم و يجعلها
على راس التيس و يرسله بيد من يلاقيه الى البرية

16: 22 ليحمل التيس عليه كل ذنوبهم الى ارض مقفرة فيطلق
التيس في البرية

16: 23 ثم يدخل هرون الى خيمة الاجتماع و يخلع ثياب الكتان
التي لبسها عند دخوله الى القدس و يضعها هناك

16: 24 و يرحض جسده بماء في مكان مقدس ثم يلبس ثيابه و
يخرج و يعمل محرقة و محرقة الشعب و يكفر عن نفسه و عن

الشعب

16: 30 لانه في هذا اليوم يكفر عنكم لتطهيركم من جميع خطاياكم

امام الرب تطهرون

16: 31 سبت عطلة هو لكم و تذللون نفوسكم فريضة دهرية

16: 32 و يكفر الكاهن الذي يمسحه و الذي يملا يده للكهانة

عوضا عن ابيه يلبس ثياب الكتان الثياب المقدسة

16: 33 و يكفر عن مقدس القدس و عن خيمة الاجتماع و المذبح

يكفر و عن الكهنة و كل شعب الجماعة يكفر

16: 34 و تكون هذه لكم فريضة دهرية للتكفير عن بني اسرائيل

من جميع خطاياهم مرة في السنة ففعل كما امر الرب موسى

رسالة بولس الرسول إلى العبرانيين 10:
10: 3 لكن فيها كل سنة ذكر خطايا

سفر اللاويين 9

7 ثم قال موسى لهارون: «تقدم إلى المذبح واعمل ذبيحة خطيتك
ومحرقتك، وكفر عن نفسك وعن الشعب. واعمل قربان الشعب
وكفر عنهم كما أمر الرب».

سفر العدد 28

3 وَقُلْ لَهُمْ: هَذَا هُوَ الْوَقُودُ الَّذِي تُقَرَّبُونَ لِلرَّبِّ: خُرُوفَانِ حَوْلِيَّانِ صَاحِحَانِ لِكُلِّ يَوْمٍ مُحْرَقَةً دَائِمَةً.

4 الْخُرُوفُ الْوَاحِدُ تَعْمَلُهُ صَبَاحًا، وَالْخُرُوفُ الثَّانِي تَعْمَلُهُ بَيْنَ الْعِشَاءَيْنِ.

5 وَعُشْرَ الْإِيفَةِ مِنْ دَقِيقٍ مَلْتُوتٍ بِرُبْعِ الْهَيْنِ مِنْ زَيْتِ الرِّضِّ تَقْدِمَةً.

6 مُحْرَقَةً دَائِمَةً. هِيَ الْمَعْمُولَةُ فِي جَبَلِ سِينَاءَ. لِرَائِحَةِ سَرُورٍ، وَقُودًا لِلرَّبِّ.

سفر الخروج 12

23 فَإِنَّ الرَّبَّ يَجْتَازُ لِيَضْرِبَ الْمِصْرِيِّينَ. فَحِينَ يَرَى الدَّمَ عَلَى الْعُتْبَةِ الْعُلْيَا وَالْقَائِمَتَيْنِ يَغْبِرُ الرَّبُّ عَنِ الْبَابِ وَلَا يَدْعُ الْمُهْلِكَ يَدْخُلُ بُيُوتَكُمْ لِيَضْرِبَ.

أولا قبضة الدقيق للفقير

ثانيا البخور

سفر التثنية 10:33

يُعَلِّمُونَ يَعْقُوبَ أَحْكَامَكَ، وَإِسْرَائِيلَ نَامُوسَكَ. يَضَعُونَ بَخُورًا فِي
أَنْفِكَ، وَمُحْرَقَاتٍ عَلَى مَذْبِحِكَ.

سفر الخروج 30

6 وَتَجْعَلُهُ قُدَّامَ الْحِجَابِ الَّذِي أَمَامَ تَابُوتِ الشَّهَادَةِ. قُدَّامَ الْغِطَاءِ الَّذِي عَلَى الشَّهَادَةِ حَيْثُ اجْتَمَعَ بِكَ.

7 فَيُوقِدُ عَلَيْهِ هَارُونَ بَخُورًا عَطِرًا كُلَّ صَبَاحٍ، حِينَ يُصْلِحُ السُّرُجَ يُوقِدُهُ.

8 وَحِينَ يُصْعِدُ هَارُونَ السُّرُجَ فِي الْعَشِيِّ يُوقِدُهُ. بَخُورًا دَائِمًا أَمَامَ الرَّبِّ فِي أَجْيَالِكُمْ.

9 لَا تَصْعِدُوا عَلَيْهِ بَخُورًا غَرِيبًا وَلَا مُحْرَقَةً أَوْ تَقْدِمَةً، وَلَا تَسْكُبُوا عَلَيْهِ سَكِيبًا.

10 وَيَصْنَعُ هَارُونَ كَفَّارَةً عَلَى قُرُونِهِ مَرَّةً فِي السَّنَةِ. مِنْ دَمِ ذَبِيحَةِ الْخَطِيئَةِ الَّتِي لِلْكَفَّارَةِ مَرَّةً فِي السَّنَةِ يَصْنَعُ كَفَّارَةً عَلَيْهِ فِي أَجْيَالِكُمْ. قُدْسٌ أَقْدَاسٍ هُوَ لِلرَّبِّ».

سفر اللاويين 16

16: 12 و ياخذ ملء المجرمة جمر نار عن المذبح من امام الرب

و ملء راحتيه بخورا عطرا دقيقا و يدخل بهما الى داخل الحجاب

16: 13 و يجعل **البخور** على النار امام الرب فتغشي سحابة

البخور الغطاء الذي على الشهادة فلا يموت

16: 14 ثم ياخذ من **دم الثور** و ينضح باصبعه على وجه الغطاء

الى الشرق و قدام الغطاء ينضح سبع مرات من الدم باصبعه

16: 15 ثم يذبح تيس الخطية الذي للشعب و يدخل بدمه الى داخل

الحجاب و يفعل بدمه كما فعل بدم الثور ينضحه على الغطاء و قدام

الغطاء

16: 16 فيكفر عن القدس من نجاسات بني اسرائيل و من سيئاتهم

مع كل خطاياهم و هكذا يفعل لخيمة الاجتماع القائمة بينهم في

وسط نجاساتهم

سفر العدد 16

16: 46 ثم قال موسى لهرون خذ المجرمة و اجعل فيها نارا من
على المذبح و ضع بخورا و اذهب بها مسرعا الى الجماعة و كفر
عنهم لان السخط قد خرج من قبل الرب قد ابتدا الوباء
16: 47 فاخذ هرون كما قال موسى و ركض الى وسط الجماعة و
اذا الوباء قد ابتدا في الشعب فوضع البخور و كفر عن الشعب
16: 48 و وقف بين الموتى و الاحياء فامتنع الوباء

The Complete Jewish Bible

With Rashi Commentary

Search Tanach

Torah - The Pentateuch Bamidbar - Numbers Chapter 17 GO

Learning & Values > Texts & Writings > Classic Texts > Tanakh - The Hebrew Bible > The Pentateuch > Numbers

Bamidbar - Numbers - Chapter 17

« Previous Chapter 16

Next » Chapter 18

and atone for them: This secret was given over to him by the angel of death when he went up to heaven, that incense holds back the plague... as is related in Tractate Shabbath (89a).

ואמר עליהם: ר' ז' מסר לו מלאך המות כשעלה לרקיע, שהקטרת עוצר המגפה כראיתא במס' שבת (שבת פט א):

12. Aaron took [it], just as Moses had said, and he ran into the midst of the assembly, and behold, the plague had begun among the people. He placed the incense on it and atoned for the people.

יב וַיִּלְחַם אֶהָרֹן כְּאֲשֶׁר | דִּבֶּר מֹשֶׁה וַיֵּרָץ אֶל־תּוֹדֹד הַקְהָל וְהִגָּה הַחֵל הַנֶּגֶף בְּעַם וַיִּתֵּן אֶת־הַקְטֹרֶת וַיִּכַּפֵּר עַל־הָעָם:

13. He stood between the dead and the living, and the plague ceased.

יג וַיַּעֲמֵד בֵּין־הַמֵּתִים וּבֵין הַחַיִּים וַתֵּעָצֵר הַמִּגְפָּה:

He stood between the dead...: He took hold of the angel and held him against his will. The angel said to him, "Allow me to accomplish my mission." He [Aaron] said to him, "Moses commanded me to stop you." He said to him, "I am the messenger of the Omnipresent, and you are the messenger of Moses." He said to him, "Moses does not say anything on his own volition, but only at the bidding of the Almighty. If you do not believe [me], the Holy One, blessed is He, and Moses are at the entrance of the Tent of Meeting; come with me and ask." This is the meaning of the statement, "Aaron returned to Moses" (Mid. Tanchuma Tetzaveh 15). Another interpretation: Why with incense? Because the Israelites were slandering and vilifying the incense, saying that it was a deadly poison, through it Nadab and Abihu died; through it two hundred and fifty people were burnt. The Holy One, blessed is He, said, "You shall see that it will stop the plague, and it is sin that caused their death." - [Mid. Aggadah. See Mechilta Beshallah (Vayassa 6:5, Ber. 33a)]

ויַעֲמֵד בֵּין הַמֵּתִים וְחַיִּים: אחזו את המלאך והעמידו על כרסו. א"ל המלאך הנה לי לעשות שליחותי. א"ל משה צוני לענב על ידך. א"ל אני שלוחו של מקום ואתה שלוחו של משה. א"ל אין משה אומר כלום סלבו אלא ספי הנבוכה, אם אין אתה מאמין הרי הקב"ה ומשה אל פתח אהל מועד בא עמי ושאל. הוה שנאמר וישב אהרן אל משה. דבר אחר למה בקטרת, לפי שהיו ישראל מליצין ומרענים אתר הקטרת לומר סם המות הוא, על ידו מתו נדב ואביהוא, על ידו נשרפו חסידים ומאזנים איש, אמר הקב"ה תראו שעוצר מגפה הוא, והחטא הוא המסית:

ثالثا ففة الكفارة

ففة الكفارة كيف يكفر بالففة خروج 30 و عدد 4 و تثفة 14

<http://www.drghaly.com/articles/display/127>

69

سفر التثنية 14

14: 22 عشيرا عشر كل محصول زرعك الذي يخرج من الحقل
سنة بسنة

14: 23 و تاكل امام الرب الهك في المكان الذي يختاره ليحل
اسمه فيه عشر حنطتك و خمرك و زيتك و ابقار بقرك و غنمك لكي
تتعلم ان تتقي الرب الهك كل الايام

14: 24 و لكن اذا طال عليك الطريق حتى **لا تقدر ان تحمله** اذا
كان بعيدا عليك المكان الذي يختاره الرب الهك ليجعل اسمه فيه اذ
يباركك الرب الهك

14: 25 فبعه بفضة و صر **الفضة** في يدك و اذهب الى **المكان**
الذي يختاره الرب الهك

14: 26 و انفق الفضة في كل ما تشتهه نفسك في البقر و الغنم و
الخمير و المسكر و كل ما تطلب منك نفسك و كل هناك امام الرب
الهك و افرح انت و بيتك

سفر الخروج 30

30: 11 و كلم الرب موسى قائلا

30: 12 اذا اخذت كمية بني اسرائيل بحسب المعدودين منهم يعطون كل واحد فدية نفسه للرب عندما تعدهم لئلا يصير فيهم وبا عندما تعدهم

30: 13 هذا ما يعطيه كل من اجتاز الى المعدودين نصف الشاقل بشاقل القدس الشاقل هو عشرون جيرة نصف الشاقل مقدمة للرب

30: 14 كل من اجتاز الى المعدودين من ابن عشرين سنة فصاعدا يعطي مقدمة للرب

30: 15 الغني لا يكثر و الفقير لا يقلل عن نصف الشاقل حين تعطون مقدمة الرب للتكفير عن نفوسكم

30: 16 و تاخذ فضة الكفارة من بني اسرائيل و تجعلها لخدمة خيمة الاجتماع فتكون لبني اسرائيل تذكارا امام الرب للتكفير عن

نفوسكم

3 وَقُلْ لَهُمْ: هَذَا هُوَ الْوَقُودُ الَّذِي تُقَرَّبُونَ لِلرَّبِّ: خُرُوفَانِ حَوْلِيَّانِ صَاحِحَانِ لِكُلِّ يَوْمٍ مُحْرَقَةً دَائِمَةً.

4 الْخُرُوفُ الْوَاحِدُ تَعْمَلُهُ صَبَاحًا، وَالْخُرُوفُ الثَّانِي تَعْمَلُهُ بَيْنَ الْعِشَاءَيْنِ.

5 وَعُشْرَ الْإِيفَةِ مِنْ دَقِيقٍ مَلْتُوتٍ بِرُبْعِ الْهَيْنِ مِنْ زَيْتِ الرِّضِّ تَقْدِمَةً.

6 مُحْرَقَةً دَائِمَةً. هِيَ الْمَعْمُولَةُ فِي جَبَلِ سِينَاءَ. لِرَائِحَةِ سَرُورٍ، وَقُودًا لِلرَّبِّ.

7 وَسَكِيبُهَا رُبْعُ الْهَيْنِ لِلْخُرُوفِ الْوَاحِدِ. فِي الْقُدْسِ اسْكُبْ سَكِيبَ مُسْكِرٍ لِلرَّبِّ.

8 وَالْخُرُوفُ الثَّانِي تَعْمَلُهُ بَيْنَ الْعِشَاءَيْنِ كَتَقْدِمَةِ الصَّبَاحِ، وَكَسَكِيبِهِ تَعْمَلُهُ وَقُودَ رَائِحَةِ سَرُورٍ لِلرَّبِّ.

3: 44 و كلم الرب موسى قائلا

3: 45 خذ اللاويين بدل كل بكر في بني اسرائيل و بهائم اللاويين

بدل بهائمهم فيكون لي اللاويون انا الرب

3: 46 و اما فداء المتئين و الثلاثة و السبعين الزائدين على

اللاويين من ابيكار بني اسرائيل

3: 47 فتأخذ خمسة شواقل لكل راس على شاقل القدس تأخذها

عشرون جيرة الشاقل

3: 48 و تعطي الفضة لهرون و بنيه فداء الزائدين عليهم

3: 49 فاخذ موسى فضة فدائهم من الزائدين على فداء اللاويين

3: 50 من ابيكار بني اسرائيل اخذ الفضة الفا و ثلاث مئة و خمسة

و ستين على شاقل القدس

3: 51 و اعطي موسى فضة الفداء لهرون و بنيه حسب قول

الرب كما امر الرب موسى

رابعاً التوبة

سفر اللاويين 4:1

وَيَضَعُ يَدَهُ عَلَى رَأْسِ الْمُحْرَقَةِ، فَيَرْضَى عَلَيْهِ لِلتَّكْفِيرِ عَنْهُ.

سفر اللاويين 4

27 «وَأِنْ أَخْطَأَ أَحَدٌ مِنْ عَامَّةِ الْأَرْضِ سَهْوًا، بِعَمَلِهِ وَاحِدَةً مِنْ مَنَاهِي الرَّبِّ الَّتِي لَا يَنْبَغِي عَمَلُهَا، وَأَنْتُمْ،

28 ثُمَّ أُعْلِمَ بِخَطِيئَتِهِ الَّتِي أَخْطَأَ بِهَا، يَأْتِي بِقُرْبَانِهِ عَنَّا مِنَ الْمَعْزِ أَنْتَى صَحِيحَةً عَنْ خَطِيئَتِهِ الَّتِي أَخْطَأَ.

29 وَيَضَعُ يَدَهُ عَلَى رَأْسِ ذَبِيحَةِ الْخَطِيئَةِ، وَيَذْبَحُ ذَبِيحَةَ الْخَطِيئَةِ فِي مَوْضِعِ الْمُحْرَقَةِ.

خامسا رحمة الفقراء

سفر الامثال

10: 2 كنوز الشر لا تتفح اما البر فينجي من الموت
21: 3 فعل العدل والحق افضل عند الرب من الذبيحة

سفر دانيال 4: 27

لِذَلِكَ أَيُّهَا الْمَلِكُ، فَلْتَكُنْ مَشُورَتِي مَقْبُولَةً لَدَيْكَ، وَفَارِقْ خَطَايَاكَ بِالْبِرِّ
وَآتَاكَ بِالرَّحْمَةِ لِلْمَسَاكِينِ، لَعَلَّهُ يُطَالَ اطْمِنَانُكَ».

4: 25 يطردونك من بين الناس و تكون سكناك مع حيوان البر و
يطعمونك العشب كالثيران و يبلونك بندى السماء فتمضي عليك
سبعة ازمنة حتى تعلم ان العلي متسلط في مملكة الناس و يعطيها
من يشاء

4: 26 و حيث امروا بترك ساق اصول الشجرة فان مملكتك تثبت
لك عندما تعلم ان السماء سلطان

المزمور 51

51: 7 طهرني بالزوافا فاطهر اغسلني فابيض اكثر من الثلج

51: 16 لانك لا تسر بذبيحة و الا فكنت اقدمها بمحرقة لا ترضى

51: 17 ذبائح الله هي روح منكسرة القلب المنكسر و المنسحق يا

الله لا تحتقره

51: 18 احسن برضاك الى صهيون ابن اسوار اورشليم

51: 19 حينئذ تسر بذبائح البر محرقة و مقدمة تامة حينئذ

يصعدون على مذبحك عجولا

www.drghaly.com

قانونية رسالة العبرانيين وكاتب الرسالة

هل كاتب رسالة العبرانيين لم يكن يعرف اللغة العبرية ولهذا اقتبس من السبعينية فقط؟

هل نقل معلمنا بولس الرسول في عبرانيين 9 من خروج 24 خطأ

هل نبوة اشعيا 2 عن مجيء المسيح وانتهاء الحرب لم تتحقق
اشعيا 2 وميخا 4

الجزء السادس من الرد على شبهات ادلة رفض اليهود ليسوع انه
ليس المسيح لان بعض النبوات لم تنطبق عليه مثل ميخا 4: 1-4

هل الرب لا يحتاج كفارة ولكن يغفر لمن يصلي فقط

هل لم يكن هناك فرصة للتوبة في العهد القديم

هل عبرانيين 10 يناقض لاويين 4 ان الذبائح تكفر عن الخطية

هل سفر ارميا عندما قال لم اوصيكم من جهة محرقة يناقض سفر الخروج عندما اوصي الرب موسى ببناء مذبح ؟ خروج 20: 24

وارميا 7: 22-23

هل سفر عاموس يناقض سفر الخروج في تقديم الذبائح من عدمه

؟ خروج 24: 4-5 و عاموس 5: 25

هل بر نوح ودانيال وايوب خلصهم بدون المسيح

بعض رموز العهد القديم اولا الدم

الرد على هل الرب يغفر لخطايا السهو فقط وشرح لانواع الخطايا
لاويين 4 و5 وعدد 15

Onkelos

“And Moses took the blood and threw it on the altar for atonement for the People.”

Yalkut Shimoni

There is no atonement but in the blood.”

tractate Yoma 5a

“And he shall lay his hand... and it shall be accepted for him. Does the laying on of the hand make atonement for one? Does not atonement come through the blood?”

“There is no atonement without blood.”

**Zevachim 6;
Minchot 93;
Sifra 4**

وبدون سفك دم لا تحصل مغفرة

אין כפרה אלא בדם לא כפارة الا بالדם

“there is not atonement without the blood”

Yoma 5a,

Zevachim 6a,

Menachot 93b.



ולדורות מנא לן דלא מעכבא דתניא (ויקרא א, ד) וסמך ונרצה וכי סמיכה
מכפרת והלא אין כפרה אלא בדם שנאמר (ויקרא יז, יא) כי הדם הוא
בנפש יכפר

And with regard to the *halakhot* of offerings that apply throughout the generations the Gemara asks: From where do we derive that failure to place hands on the head of the animal does not invalidate the offering? The Gemara answers: As it was taught in a *baraita* that the verse states: “And he shall place his hand on the head of the burnt-offering, and it shall be accepted for him to atone on his behalf” (Leviticus 1:4). Does the placing of hands atone for one’s sins? Isn’t atonement accomplished only by the sprinkling of the blood, as it is stated: “For it is the blood that makes atonement by reason of the life” (Leviticus 17:11)?

Yoma 5a,

ולדורות מנא לן דלא מעכבא דתניא (ויקרא א, ד) וסמך
ונרצה וכי סמיכה מכפרת והלא אין כפרה אלא בדם
שנאמר (ויקרא יז, יא) כי הדם הוא בנפש יכפר

And with regard to the halakhot of offerings
that apply throughout the generations the
Gemara asks: From where do we derive that
failure to place hands on the head of the
animal does not invalidate the offering? The
Gemara answers: As it was taught in a baraita
that the verse states:

“And he shall place his hand on the head of the burnt-offering, and it shall be accepted for him to atone on his behalf” (Leviticus 1:4). Does the placing of hands atone for one’s sins? **Isn’t atonement accomplished only by the sprinkling of the blood**, as it is stated: “For it is the blood that makes atonement by reason of the life” (Leviticus 17:11)



ולדורות מנא לן דלא מעכבא דתניא (ויקרא יד, כא) לתנופה לכפר וכי
 תנופה מכפרת והלא אין כפרה אלא בדם שנאמר כי הדם הוא בנפש יכפר
 ומה ת"ל לתנופה לכפר שאם עשאה לתנופה שירי מצוה מעלה עליו
 הכתוב כאילו לא כפר וכפר

And with regard to the *halakhot* of offerings throughout the generations, the Gemara asks: From where do we derive that failure to wave the offering does not invalidate the offering? The Gemara answers: As it was taught in a *baraita* that the verse says: “He shall take one male lamb as a guilt-offering to be waved to make atonement for him” (Leviticus 14:21). Does waving the offering atone for one’s sins? Isn’t atonement accomplished only by the sprinkling of the blood, as it is stated: “For it is the blood that makes atonement by reason of the life” (Leviticus 17:11)? And for what purpose, then, does the verse state: To be waved to make atonement? It teaches that if one deemed the ritual of waving to be a peripheral aspect of the mitzva and therefore failed to perform it, the verse ascribes to him status as though he did not achieve optimal atonement; and nevertheless, the offering atones for his sins on his behalf.

ולדורות מנא לן דלא מעכבא דתניא (ויקרא יד, כא)
לתנופה לכפר וכי תנופה מכפרת והלא **אין כפרה אלא**
בדם שנאמר כי הדם הוא בנפש יכפר ומה ת"ל
לתנופה לכפר שאם עשאה לתנופה שירי מצוה מעלה
עליו הכתוב כאילו לא כפר וכפר

And with regard to the halakhot of offerings
throughout the generations, the Gemara
asks: From where do we derive that failure to
wave the offering does not invalidate the
offering? The Gemara answers: As it was
taught in a baraita that the verse says:

“He shall take one male lamb as a guilt-offering to be waved to make atonement for him” (Leviticus 14:21). Does waving the offering atone for one’s sins? **Isn’t atonement accomplished only by the sprinkling of the blood, as it is stated: “For it is the blood that makes atonement by reason of the life” (Leviticus 17:11)?**

And for what purpose, then, does the verse state: **To be waved to make atonement**? It teaches that if one deemed the ritual of waving to be a peripheral aspect of the mitzva and therefore failed to perform it, the verse ascribes to him status as though he did not achieve optimal atonement; and nevertheless, the offering atones for his sins on his behalf.

Zevachim 6a ▼

The William Davidson Talmud

תא שמע (ויקרא א, ד) וסמך ונרצה וכי סמיכה מכפרת והלא אין כפרה
 אלא בדם שנאמר (ויקרא יז, יא) כי הדם הוא בנפש יכפר אלא מה תלמוד
 לומר וסמך ונרצה לכפר שאם עשאה לסמיכה שירי מצוה מעלה עליו
 הכתוב כאילו לא כיפר וכיפר

The Gemara suggests: **Come and hear** proof from a *baraita*: The verse states: **“And he shall place his hand on the head of the burnt offering, and it shall be accepted for him to atone for him”** (Leviticus 1:4). **And does placing hands atone** for one’s sins? **But isn’t atonement achieved only by** the sprinkling of the blood, as it is stated: **“For it is the blood that makes atonement by reason of the life”** (Leviticus 17:11)? **Rather, what is the meaning when the verse states: “And he shall place...and it shall be accepted for him to atone”?** This teaches **that if one deemed** the ritual of **placing hands** to be a **non-essential mitzva** and consequently failed to perform it, **the verse ascribes to him blame as though** the offering **did not atone** for his sins; and nevertheless, the offering **atoned** for his sins.

תא שמע (ויקרא א, ד) וסמך ונרצה וכי סמיכה מכפרת והלא **אין כפרה**
אלא בדם שנאמר (ויקרא יז, יא) כי הדם הוא בנפש יכפר אלא מה תלמוד
לומר וסמך ונרצה לכפר שאם עשאה לסמיכה שירי מצוה מעלה עליו
הכתוב כאילו לא כיפר וכיפר

The Gemara suggests: Come and hear proof from a baraita:
The verse states: “And he shall place his hand on the head of
the burnt offering, and it shall be accepted for him to atone
for him” (Leviticus 1:4). And does placing hands atone for
one’s sins? **But isn’t atonement achieved only by the
sprinkling of the blood**, as it is stated: “For it is the blood
that makes atonement by reason of the life” (Leviticus 17:11)?
Rather, what is the meaning when the verse states: “And he
shall place...and it shall be accepted for him to atone”? This
teaches that if one deemed the ritual of placing hands to be
a non-essential mitzva and consequently failed to perform
it, the verse ascribes to him blame as though the offering did
not atone for his sins; and nevertheless, the offering atoned
for his sins.

Menachot 93b ▼

The William Davidson Talmud

סמיכה שירי מצוה: ת"ר (ויקרא א, ד) וסמך (ויקרא א, ד) ונרצה וכי
 סמיכה מכפרת והלא אין כפרה אלא בדם שנאמר (ויקרא יז, יא) כי הדם
 הוא בנפש יכפר אלא לומר לך שאם עשאה לסמיכה שירי מצוה מעלה
 עליו הכתוב כאילו לא כיפר וכיפר

§ The mishna states: The requirement of **placing hands** is a **non-essential mitzva**. The Sages taught in a *baraita*: “**And he shall place his hand** upon the head of the burnt offering, **and it shall be accepted for him** to effect atonement for him” (Leviticus 1:4). The *baraita* asks: **But does** the rite of **placing hands effect atonement? Isn't atonement effected only through** the presentation of the **blood? As it is stated** with regard to blood: “For the soul of the flesh is in the blood, and I have given it to you upon the altar to effect atonement for your souls, **for it is the blood of the soul that effects atonement**” (Leviticus 17:11). **Rather**, the verse serves to **say to you that if one treated placing hands** as though it were a **non-essential mitzva** and therefore neglected to perform it, then **the verse ascribes him** blame as **though he did not effect atonement; but nevertheless**, in actuality, the offering **atones** for his sin and he does not need to bring another offering.

סמיכה שירי מצוה: ת"ר (ויקרא א, ד) וסמך (ויקרא א, ד) ונרצה וכי סמיכה
מכפרת והלא אין כפרה אלא בדם שנאמר (ויקרא יז, יא) כי הדם הוא בנפש
יכפר אלא לומר לך שאם עשאה לסמיכה שירי מצוה מעלה עליו הכתוב כאילו
לא כיפר וכיפר

The mishna states: The requirement of placing hands is a non-§ essential mitzva. The Sages taught in a baraita: “And he shall place his hand upon the head of the burnt offering, and it shall be accepted for him to effect atonement for him” (Leviticus 1:4). The baraita asks: But does the rite of placing hands effect atonement? **Isn't atonement effected only through the presentation of the blood?** As it is stated with regard to blood: “For the soul of the flesh is in the blood, and I have given it to you upon the altar to effect atonement for your souls, for it is the blood of the soul that effects atonement” (Leviticus 17:11). Rather, the verse serves to say to you that if one treated placing hands as though it were a non-essential mitzva and therefore neglected to perform it, then the verse ascribes him blame as though he did not effect atonement; but nevertheless, in actuality, the offering atones for his sin and he does not need to bring another offering.

Reland. Heb. Antiqu. par. 3. c. 2. sect. 8.

Rabbi J. H. Hertz, commenting on Leviticus 17:11, observed, “**The use of blood, representing life**, in the rites of atonement symbolized the complete yielding up of the worshipper’s life to God, and conveyed the thought that the surrender of a man to the will of God carried with it the assurance of Divine pardon.”

Does the laying on of the hand [on the sacrifice] make atonement for one? **Does not atonement come through the blood**, as it is said: For it is the blood that maketh atonement by reason of the life! [Lev. 17:11] . . . Does the waving [of the offering] make atonement? **Is it not the blood which makes atonement**, as it is written, “For it is the blood that maketh atonement by reason of the life” [again, Lev. 17:11]?

(b. Yoma 5a, as translated in the Soncino Talmud; cf. also the virtually identical wording in b. Zevahim 6a; b. Menahot 93b; Sifra 4:9).

Rashi

: “**there is no atonement without blood.**”

“**the fundamental principle** (‘iqqar) of atonement is in the blood”

(b. Yoma 5a).

“But in any case, the fundamental principle [again, ‘iqqar] of **atonement doesn't exist without blood**”

(b. Zevahim 6a).

Maimonides Code Of Law And Ethics

“At this time, when the Temple is not standing and we do not have the altar of atonement [my emphasis], there is nothing **but repentance; repentance atones for all transgressions.**”